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Nyomtatott és online sajtó 
 

   

Semjén Zsolttal, az EPP-tag KDNP elnökével tárgyalt Kelemen Hunor Bukarestben  
2024. március 7. – Maszol.ro 

Az Európai Néppárt (EPP) kongresszusán részt vett az EPP-tag KDNP küldöttsége is. 

Csütörtökön az RMDSZ vezető politikusai a magyarországi delegációval tárgyalt Bukarestben. 

A megbeszélések témája az európai uniós és önkormányzati választásokkal kapcsolatos 

felkészülés volt. Június 9-én nemcsak Romániában, hanem Magyarországon is összevont 

megmérettetést tartanak. A megbeszélésen Kelemen Hunor mellett Balázs Attila, az RMDSZ 

ügyvezető elnöke és Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője vett részt. A KDNP 

részéről Semjén Zsolt mellett Latorcai Csaba, a Fidesszel szövetségben kormányzó párt 

ügyvezető főtitkára, Nacsa Lőrinc kereszténydemokrata országgyűlési képviselő és Hölvényi 

György európai parlamenti képviselő volt jelen.  „Erdélyben is felkészülés a június 9-i európai 

uniós és önkormányzati választásokra. Számíthatunk egymásra!” - írta Facebook oldalán 

Semjén Zsolt magyar miniszterelnök-helyettes.  

 

Szili Katalin: a kettős állampolgárságról szóló népszavazásnak nem lett volna 

szabad bekövetkeznie 
2024. március 7. – MTI, Hirado.hu, Szmsz.press, Delhir.info, Demokrata, MagyarHírlap 

A kettős állampolgárságról szóló, 2004. december 5-ei népszavazásnak nem lett volna szabad 

bekövetkeznie - jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó csütörtökön Szegeden. 

A politikus a Közéleti Kávéház beszélgetésén azt mondta, "a nemzet gerincét megtörő történés 

volt", hogy az akkori kormánypártok a "nem" mellett kampányoltak. A főtanácsadó felidézte 

korabeli álláspontját, amely szerint ha már az akkori kormánypártok a rendszerváltást 

követően elmulasztottak foglalkozni a témával, a választók lelkiismeretére kellett volna bízni a 

döntést. Úgy fogalmazott, a szocialista párt - amely ma már "gyakorlatilag a megszűnés szélén 

van" - azóta is issza akkori döntésének levét. A határon túli magyarok úgy érezték, a "nem" 

mellett kampányoló balliberális oldal kiszolgáltatta őket a többségi társadalomnak, gyakoriak 

lettek az olyan megjegyzések: "ti még a sajátjaitoknak sem kelletek" - mondta Szili Katalin. A 

miniszterelnöki főtanácsadó szerint legalább odáig kellene eljutni 104 évvel a trianoni döntés 

után, hogy tisztázzuk, mit értünk az alapfogalmakon. Azt mondta, a szomszédos országok 

politikusaiban gyakran zsigeri félelem él a magyarsággal szemben, így az autonómia igényét az 

elszakadással azonosítják. Noha az európai uniós szubszidiaritás elvének tökéletesen megfelel, 

hogy az adott közösség maga dönthessen saját ügyeiről - hangsúlyozta a politikus. 

     
 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://maszol.ro/belfold/Semjen-Zsolttal-az-EPP-tag-KDNP-elnokevel-targyalt-Kelemen-Hunor-Bukarestben
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/03/07/szili-katalin-a-kettos-allampolgarsagrol-szolo-nepszavazasnak-nem-lett-volna-szabad-bekovetkeznie
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/03/07/szili-katalin-a-kettos-allampolgarsagrol-szolo-nepszavazasnak-nem-lett-volna-szabad-bekovetkeznie


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. március 8. 

 

 

Milyen irányba tart a magyar-román államközi viszony? 
2024. március 7. – Pataky István – maszol.ro 

Pataky István szerint „A magyar–román államközi kapcsolatokat két esemény határozhatja 

meg 2024-ben. Az egyik a magyar európai uniós elnökség, a másik pedig a romániai 

választássorozat. Mindkettő az év második felére esik”. Hozzátette: A román médiában két 

megközelítés van Magyarország hozzáállásával kapcsolatban. A magyar-, illetve az Orbán 

Viktor-ellenes sajtó azt sugallja, hogy Magyarország Ausztriával a háttérben egyetértve 

tulajdonképpen örül Románia schengeni kudarcának. A másik – Magyarország uniós 

politikáját elismeréssel tekintő – médiaérvelés szerint a Béccsel jó viszonyt ápoló Budapest 

akár rá is tudja venni az osztrák kormányt a Bukaresthez való akadályoztató hozzáállás 

megváltoztatására. Elsősorban a Szociáldemokrata Párt (PSD) berkeiben van egy olyan 

optimista elképzelés, miszerint Orbán Viktor „elintézi” az év második felében Románia teljes 

jogú Schengen-tagságát. Nem is kérdés, hogy bármilyen újabb pozitív elmozdulás a schengeni 

kérdésben jó pontokat hozhat a bukaresti kormánynak az akkor éppen zajló választási 

kampányban. Felértékelődhet az RMDSZ szerepe is, amelyet – Klaus Iohannis államfővel és az 

általa a háttérből irányított Nemzeti Liberális Párttal ellentétben – a PSD elfogad közvetítőként 

a magyar-román államközi viszonyban”. 

 

Nem Kelemen Hunor lesz az RMDSZ államfőjelöltje 

2024. március 7. – szekelyhon.ro 

Kelemen Hunor megerősítette, hogy nem indul az államelnök-választáson. Hozzátette, hogy az 

RMDSZ az EP-választások után dönt az államfőjelöltjéről – írja az Agerpres hírügynökség. A 

Digi24-nek nyilatkozva Kelemen Hunor kifejtette azt is, hogy véleménye szerint eltérő jellegük 

ellenére a helyhatósági és az európai parlamenti választások összevonása nem jelent 

különösebb problémát. Ezt azzal magyarázta, hogy sajnálatos módon Romániában amúgy sem 

téma az Európai Unió helyzete és jövője, az EU előtt álló kihívások. „Mintha ez minket nem 

érdekelne és nem érintene. Pedig érint, és kellene hogy érdekeljen” – jelentette ki. Az RMDSZ 

elnöke ugyanakkor úgy vélekedett, összevonásuk nem fogja érdemben befolyásolni a 

választások eredményeit, mert a szavazók „legalább olyan okosak, mint a politikusok. A 

választásokon meggyőződésük szerint szavaznak, akár összevontak, akár nem” – jegyezte meg.  

 

Idén is „együtt” – háromhetesre bővült a Festum Varadinum 
2024. március 7. – maszol.ro 

„Együtt!” jelszóval szervezik idén a Festum Varadinumot, merthogy harmincegy éve együtt 

indultak, együtt szervezik és együtt is töltik az immár három hetesre bővült nagyváradi 

fesztivált – magyarázta csütörtökön Szabó Ödön, az RMDSZ megyei szervezetének elnöke 

amikor Meleg Vilmos, a Varadinum Alapítvány elnöke és a diákprogramokért felelős Kéry 

Hajnal társaságában előzetest adtak az idei programsorozatból. Idén a szokottnál korábban, 

április 28-án kezdődik és május 19-ig fog tartani. Meleg Vilmos szerint az esemény kinőtte 

magát a Bihar megyei közösség legnagyobb rendezvényévé, emiatt is csatoltak immár 
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hivatalosan is hozzá egy hetet az eseményekhez. Kiemelte, bár március végéig még várnak 

programajánlatokat civil szervezőktől, már most sokszínűnek ígérkezik az esemény. 

 

Nem engednek a negyvennyolcból: a korábbi bírságok ellenére idén is lesz 

ünnepi dekoráció március 15-én Székelyudvarhelyen  
2024. március 7. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro 

A román hatóságok által a korábbi években kirótt bírságok ellenére idén is lesz ünnepi 

dekoráció március 15-én Székelyudvarhelyen – jelentette be csütörtökön Gálfi Árpád, a 

székelyföldi város polgármestere. A Hargita Népe beszámolója szerint az elöljáró csütörtökön 

telefonon kapcsolódott be a március 15-i rendezvényt ismertető sajtótájékoztatóba. Elmondta: 

idén is magyar nemzeti jelképekkel díszítik a városközpontot, noha a román hatóságok évről 

évre megbüntetik őket ezért. A polgármester szerint jelenleg is több per zajlik a piros-fehér-

zöld dekoráció használata miatt, ugyanis az elmúlt években rendszeresen bíróságon támadta 

meg a Hargita megyei prefektúra által kirótt több ezer lejes bírságot.  

                            
Február végén a felmérés szerint Pellegrini győzött volna az államfőválasztáson 

2024. március 7. – Felvidék.ma 

Február végén a választási modell szerint az államfőválasztás első fordulójában Peter Pellegrini 

(Hlas-SD) győzött volna, a szavazatok 38,3 százalékát szerezve meg. Másodikként a korábbi 

külügyminiszter, Ivan Korčok végzett volna, a szavazatok 32,7 százalékával. Mindez a Sanep 

ügynökség TA3 televízió számára végzett felméréséből derül ki, mely február 26-tól 29-ig 

készült 1685 személy megkérdezésével. Az ügynökség azt a a szabadon megválaszolható 

kérdést is feltette, hogy kit szeretnének az államfői poszton látni a szlovákiai polgárok, aminek 

alapján az első helyre Peter Pellegrini került, s a megkérdezettek közül a második helyre a 

legtöbben a jelenlegi köztársasági elnököt, Zuzana Čaputová jelölték. A harmadik helyre Ivan 

Korčok, a negyedikre a jelenlegi kormányfő Robert Fico került. 

 

A magyar jelölt, a házelnök és a diplomata – három út az elnökválasztásig 
2024. március 7. – Új Szó 

A magyar nemzetiségű választókat, illetve a Magyar Szövetség-szavazókat tartalmazó minták 

azt mutatják, hogy az első körben a fej-fej mellett álló Forró és Pellegrini támogatottsága 

meghaladja Korčokét, második körben pedig a Hlas elnöke a magyar szavazatok kétharmadát-

háromnegyedét szerezné meg. Forró Krisztián 2004-ben belépett a Magyar Koalíció Pártjába 

és az elmúlt évtizedben fokozatosan lépett egyre feljebb az MKP, majd a Magyar Szövetség 

ranglétráján. Peter Pellegrini 2002-ben került a politkába, 2012-ben államtitkár lett, 2014-ben 

a Smer új alelnöke, miközben iskolaügyi miniszterként is ténykedett. 2018-ban átvette Ficotól 

a miniszterelnöki tisztséget. Ivan Korčok 1992-ben lépett be a külügyminisztériumba és 

ténykedett a következő harminc évben diplomataként, melynek során több alkalommal volt 

nagykövet, NATO-missziós képviselő, államtitkár és külügyminiszer.  
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Von der Leyen csúcsjelölt, de nem a magyar voksokkal 
2024. március 7. – Új Szó 

Az Európai Bizottság vezetőjelöltjének személyéről is döntött az Európai Néppárt (EPP) 

kongresszusa. Ursula von der Leyen munkájával kapcsolatban több kifogás is felmerült, a 

Magyar Szövetség valószínűleg nem szavazott mellette. A határozat nem egyhangúlag született 

meg, csaknem 800 résztvevőből négyszázan támogatták a jelenlegi EB-vezető jelölését 89 

ellenszavazat mellett. Valószínűleg az EPP magyar tagpártjai is von der Leyen ellen voksoltak, 

beleértve a Magyar Szövetség jelöltjeit. A program előkészítésének fázisában a Magyar 

Szövetség és a szintén EPP-tagpártnak számító RMDSZ közösen tettek javaslatot a jobboldali 

párt kisebbségpolitikájára. Az EPP végeredményben tömören, három mondatban szögezi le, 

hogy a nemzeti kisebbségek védelmét fontosnak tartja – Berényi a témával kapcsolatban 

felhívta a figyelmet arra, hogy a legtöbb európai párt egyáltalán nem is foglalkozik 

kisebbségvédelmi kérdésekkel. 

 

Minden a Pozsony-Komárom vasútvonal felújítása mellett szól 
2024. március 7. – Új Szó 

Újra felmerült az egyre rosszabb állapotban levő vasútvonal komplex felújításának igénye. A 

Csallóközt átszelő szakasz modernizálása mellett tömegével lehet sorolni az érveket. Kérdés 

azonban, mikor születik meg az állami szintű döntés, s honnan lesz pénz a fejlesztésre. A 

legutóbbi jelzés is helyi szintről érkezett. A vörösmajori polgármester és parlamenti képviselő, 

Marek Lackovič (PS) kezdeményezett egy online petíciót a teljes Pozsony-Komárom szakasz 

kétvágányúsításáért és modernizálásáért. Hájos Zoltán (Magyar Szövetség) dunaszerdahelyi 

polgármestere szerint, aki több éve foglalkozik helyi és regonális politikával, az tapasztalhatja, 

hogy bármelyik kormány is van hatalmon, a döntéseket sokszor ad hoc módon hozzák meg, ill. 

nem veszik figyelembe az adott régió és lakosainak igényeit, valamint a gazdaságosság 

szempontjait sem. 

                   
Szabadkai képviselő-testület: Szobrot kap Királyhalmán Petőfi Sándor  
2024. március 7. – Vajma.info 

Szabadka Város Képviselő-testülete csütörtöki ülésén döntést hozott Petőfi Sándor mellszobra 

felállításáról, amelynek tervezett helye a költő nevét viselő általános iskola udvara lesz 

Királyhalmán. A Szerb Köztársaság Kulturális Minisztériumától, és a Munkaügyi, 

Foglalkoztatási, Harcos- és Szociálpolitikai Minisztériumtól a város már megkapta a 

jóváhagyást, ugyanis a törvény szerint ez a két minisztérium az illetékes az emlékműállítás 

engedélyezésében. A vitában Butás Béla (VMSZ) képviselő elmondta, hogy a mellszobor 

felállítására a március 15-ei ünnepségek keretében kerül majd sor, már 14-én. Ez a mellszobor 

egyike annak a négy Petőfi-szobornak, amelyek felállításáról tavaly döntöttek a költő 

születésének 200. évfordulója alkalmából, s talán a királyhalmi lesz a legszebb. Egy-egy szobrot 
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már felállítottak Kúlán, Kishegyesen, és az Ada községhez tartozó Törökfaluban. A szobor 

felállításának költségeit a magyar állam biztosítja, a szabadkai adófizetőknek egy dinárjába se 

kerül, hangsúlyozta ki Butás Béla. 

 

Első kézből jutnak információkhoz a gazdák 
2024. március 7. – PannonRTV 

Csantavéren a legtöbben állattenyésztéssel foglalkoznak. Ebben a mezőgazdasági ágazatban is 

bőven akad új tudnivaló a köztársasági és a tartományi pályázatok kapcsán. Lakossági fórumot 

tartottak a faluban a VMSZ mezőgazdasággal megbízott képviselői. Balassa Miklós nemcsak 

állattenyésztéssel, hanem takarmánynövények termesztésével is foglalkozik. „Nagy 

problémában vagyunk a gabonaárakkal, mert a gabonának kicsi az ára, és a termés is rossz volt 

tavaly. Nagyon sok kártevőnk volt a télen és az ősz folyamán, úgyhogy, ha nem kapunk 

segítséget, akkor nagy problémában leszünk.” A lakossági fórumok mellett a helyi falugazdász 

irodákban is informálódhatnak a gazdák. Csantavéren kedden és csütörtökön 8 és 13 óra között 

tart nyitva az iroda a Termelők Klubjában. Faragó Erika, falugazdász, Csantavér: „Télen több 

mezőgazdasággal kapcsolatos előadást is szervezünk a termelőknek. Ezek nagyon hasznosak, 

mert itt első kézből jutnak információhoz.” 

 

Szakály József esperesplébános három éve szolgálja a topolyai közösséget 
2024. március 7. – PannonRTV 

Msgr. Fazekas Ferenc, a Szabadkai Egyházmegye püspöke februárban kinevezte az 

egyházmegye új espereseit, közöttük ft. Szakály József atyát is, aki 2021 júliusában kezdte meg 

plébánosi tevékenységét Topolyán. Ft. Szakály József atya megboldogult Slvako Večerin 

püspök úr kívánságára kezdte meg plébánosi tevékenységét Topolyán. A három év 

eredményeiről és a jövőbeni célkitűzésekről beszélt az esperesplébános a Közügyekben. 

 

Három szak a Bolyai TGK-ban 
2024. március 7. Magyarszo.rs 

A Bolyai Tehetséggondozó Gimnáziumban idén is az elmúlt években már bejáródott szakokon 

indítanak egy-egy osztályt szeptembertől – tudtuk meg mgr. Csikós Pajor Gizella igazgatótól. 

– A legrégebbi szakunkra, a matematikára húsz diákot veszünk föl, akárcsak a másodikként 

megalakult képzőművészeti technikusi és a legfiatalabb, számítástechnikai és informatikai 

szakra – fejtette ki. A jelenleg is zajló felkészítőkről elmondta, hogy a részt vevő gyerekek 

lelkesek, legtöbben közülük a számítástechnikai és informatikai szak felvételijére készülnek 

szervezett formában. Hozzátette, hogy a felvételi vizsgákra áprilisban zajlik majd a jelentkezés, 

ami történhet online és személyesen is, magukra a felvételi vizsgákra pedig májusban kerül 

majd sor. – A matematika és a számítástechnika szakon egy-egy kétórás matematikai írásbeli 

feladatsort oldanak meg a gyerekek, ezt kell sikeresen teljesíteniük ahhoz, hogy letegyék a 

felvételi vizsgát.  
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Nők Szabadka zenei életében 
2024. március 7. – PannonRTV 

A nőnap alkalmából tematikus estet szervezett a Szabadkai Városi Múzeum. Nők Szabadka 

zenei életében címmel tartott előadást Pekár Tibor nyugalmazott hegedűtanár. Százéves 

történeteket mesélt Pekár Tibor nyugalmazott hegedűtanár, számos könyv szerzője Farkasné 

Gábos Nelly, Budánovits Mária énekesnők, valamint Milkó Corának a város zenei életében 

betöltött szerepéről. Az előadás zenetörténetünk egy új szemszögét tárta elénk, és Pekár Tibor 

most készülő, tizedik könyvének témájából adott ízelítőt. „A két énekesnőről van egy kötetnyi 

anyag, az ő életük és munkásságuk van alaposan feldolgozva, innen merítettem a mai előadás 

anyagát.” Az esten Farkas Bélának a zenei témájú festményeit is megtekintették, amelyeket a 

Magyar Nemzeti Tanács segített megvásárolni a múzeum számára. 

                  
Nagyberegen járt a Máltai Szeretetszolgálat játszóbusza 
2024. március 7. – Karpatalja.ma 

A gyermeki mosoly mindennél többet ér, vallják a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat 

(BJMSZ) munkatársai. A szervezet játszóbusz programjával az elmúlt több, mint egy évben 

hozzávetőleg 3 600 helyi, illetve ideiglenesen áttelepült fiatalt ért el. A program nemzetközi 

összefogással indult útjára 11 nyugat-európai társszervezet jóvoltából, akik három egységet 

állítottak fel a Máltai Szeretetszolgálat beregszászi, lembergi, valamint ivano-frankivszki 

kirendeltségénél. A foglalkozások bármely intézmény számára elérhetőek, csupán a 

szeretetszolgálat felé kell jelezni igényüket. Így érkeztek az elmúlt napokban Nagyberegre is, 

ahol a helyi óvodásoknak tartottak interaktív fejlesztő foglalkozást. Nagyberegen a fiatalok 

örömmel fogadták a szeretetszolgálat önkénteseit. A program lényege a szórakozás mellett a 

fiatalok játékos fejlesztése, továbbá az, hogy segítse a keletről érkezett fiatalok integrálódását 

a helyi közösségekbe. A tervek szerint a beregszászi játszóbuszhoz a későbbiek során további 

eszközöket is beszereznek majd, hogy szabadtéri programokat tudjanak rendezni azokon a 

településeken, ahonnan erre felkérést kapnak. 

 

Túl szigorú – vélekednek az ukránok a mozgósítást elkerülők számláinak 

esetleges zárolásáról 
2024. március 7. – Kiszo.net 

A jogász szerint, ha egy ilyen újítást elfogadnak, az az Alkotmánybíróságon megtámadható. A 

mobilizáció alól kibújók számláinak zárolását, amelyet a parlament az új mobilizációs 

törvényben fogadhat el, túl szigorúnak és az emberi jogokat sértőnek véli a lakosság. Az új 

törvényben azonban a bankkártyák letiltása mellett a külföldre utazás ideiglenes megtiltását és 

az autóvezetési jog korlátozását is javasolják. Roman Uhov ügyvéd megjegyezte, bármilyen 

korlátozást csak Ukrajna Alkotmánya és bírósági határozatok állapíthatnak meg. „Jelenleg 

ennek a törvénytervezetnek az első kiadásában a korlátozást az igazságügyi hatóságok írnák 
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elő. Nem vagyok biztos abban, hogy az megfelel majd az Ukrajna Alkotmányában foglaltaknak” 

– hangsúlyozta. 

 

Tóth Péter Lóránt Kárpátalján 
2024. március 7. – Karpat.in.ua 

Újra Kárpátaljára látogatott Tóth Péter Lóránt kunszentmiklósi versvándor. Ez alkalommal öt 

helyszínen adta elő A Toldi írójához elküldöm lelkemet. Képek Petőfi Sándor és Arany János 

barátságáról című összeállítását. Szürtében a katolikus templomban is. Az előadóművész 

fontosnak tartotta, hogy újra felkeresse az olyan kis falvakat, mint például a szlovák határ 

melletti Palló. Tóth Péter Lóránt elvitte több iskolába az előadást, amely a két költő levelezésén, 

egymáshoz írott versein kívül történeteket is tartalmazott. Például azt, hogy Arany Lacika 

Petőfi hozzá írott versét a költő távozása után elszavalta a szomszédoknak és zsebpénzt gyűjtött 

be tőlük. Az előadásból az is kiderült, hogy Arany és Petőfi teljesen más habitusú ember volt, 

kapcsolatuk mégis az egymás iránti tiszteleten és megbecsülésen alapult. A gyerekek tehát 

rájöttek arra, hogy nagyon sok olyan ismeret van, amelyek a tankönyvekből kimaradtak és 

érdemes utána olvasni. A Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület már több alkalommal hívta meg 

Tóth Péter Lórántot Kárpátaljára. A mostani útját is ők szervezték. A körúttal a művész célja az 

volt, hogy színt vigyen a magyar közösségek életébe ezekben a nehéz időkben.  

 

Horvátország ukrajnai nagykövete a Rákóczi-főiskolán 
2024. március 7. – Karpatalja.ma 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolára látogatott Anica Djamić, Horvátország 

ukrajnai nagykövete március 7-én. Látogatása során a nagykövet a Nemzetközi kapcsolatok, 

társadalmi kommunikáció és regionális tanulmányok szak hallgatóinak tartott előadást. A 

jelenlévőket Maruszinec Marianna, a Történelem- és Társadalomtudományi Tanszék docense 

köszöntötte, majd bemutatta a vendégelőadót. Ezt követően Anica Djamić nagykövet üdvözölte 

a jelenlévőket, és tartotta meg Horvátország, 30 év függetlenség című előadását. Kitért az 

ország történelmére, amely a második világháború után Jugoszlávia része volt, majd az 

államalakulat felbomlása után 1991-ben kikiáltotta a függetlenségét. Ezen kívül szót ejtett a 

családi értékek és a hazafias érzelmek meglétéről. Kiemelte továbbá Horvátország szerepét az 

Európai Unióban, valamint a jövőbeli kihívásokról is említést tett. Előadásának zárásaként 

beszélt Horvátország és Ukrajna együttműködéséről, kiemelve a politikai, gazdasági és 

pénzügyi támogatásokat. 

 

Harmincéves a zágrábi magyar óvoda 
2024. március 7 – Kepesujsag.com  

Azokat a zágrábi szülőket, akik kisgyermeküket szerették volna magyar nevelésben részesíteni, 

a Potočnica (Kéknefelejcs) óvoda magyar csoportja várta az elmúlt 30 évben. Ezt a nagyszerű 

lehetőséget ünnepelték szombaton az intézmény falai között. A HMDK kezdeményezésére 
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1994. március elsején indult a magyar óvodai csoport, de a szervezés már 1993 őszén 

megkezdődött, amikor a horvát törvények már lehetővé tették, hogy a kisebbségek 

anyanyelvükön létesítsenek óvodákat, iskolákat. A zágrábi magyarok az elsők között 

jelentkeztek, és megkezdődött a gyerekek toborzása. Svaguša Katalin óvónő, a gyerekek Kati 

nénije 30 éve a volt kolléganőjével a nyakába vette a várost, felkerestek minden magyar 

családot, hogy tájékoztassák őket erről a lehetőségről. A többi pedig már történelem. – Nekünk 

nagyon sokat jelentett, mert mi Budapestről költöztünk ide, amikor Szofi lányunk betöltötte az 

ötödik életévét. 

 

Új bérleti szerződést kapott a zágrábi Ady Kör a horvát kormánytól 
2024. március 7. – Kepesujsag.com  

A 95 éves zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkör a horvátországi magyarság leghosszabb múlttal 

rendelkező egyesülete. A körülmények sosem tették lehetővé, hogy tartósan megoldódjon az 

egyesület székházproblémája, így az évtizedek folyamán többször is költözni voltak 

kénytelenek. Habár már több éve ott székelnek, a zágrábi Martičeva utcai aktuális székházukra 

az első bérleti szerződést az épület tulajdonosától, a horvát kormánytól 2018-ban kapta az 

egyesület, méghozzá Jankovics Róbert parlamenti képviselőnk rendkívüli fáradozásának az 

eredményeként. A 2018-as bérleti szerződést 2021-ben további három évre 

meghosszabbították, a kontraktus idén jár le. 

 

Lassan megközelíti a százat a klubtagok száma a Várdaróc FC-ben, közöttük van 

Magdó János eszéki magyar főkonzul is 
2024. március 7. – Kepesujsag.com 

Újabb 16 szurkoló kapta meg pénteken a Várdaróc FC tagsági igazolványát, köztük Magdó 

János, Magyarország eszéki főkonzulja is. A Várdaróc Futballklub vezetői, Kiss Attila elnök 

és Kiss Dárió ügyvezető elnök, valamint Jankovics Róbert, magyarságunk parlamenti 

képviselője a sportegyesület székhelyén fogadták pénteken vendégeiket, azokat a szurkolókat 

és szimpatizánsokat, akik tagsági igazolvány igénylésével fejezték ki támogatásukat a klub 

tevékenysége iránt. Ezúttal tizenhatan igényeltek tagsági igazolványt, köztük Magdó János, 

Magyarország eszéki főkonzulja, aki mostantól a VIP-tagok sorát bővíti. Az egyesületvezetők 

beszámoltak vendégeiknek a klub jelenlegi működéséről, a bajnokság kezdéséről – február 24-

én 2:1-re győzték le Bobota csapatát, és a vasárnapi meccsre készültek Tomislav Livana 

település ellen, a mérkőzés a daróciak 4:1-es győzelmével ért véget. Az eddigi eredményekből 

leszűrhető tehát, legalább olyan eredményes a szezon kezdete, mint a felkészülési meccsek. 

Jelentős a tét, ugyanis itt már a harmadik osztályba jutásért küzdenek a résztvevők. 

  

Az EHA csapata továbbra is segíti a horvátországi magyar gazdálkodókat 
2024. március 7. – Kepesujsag.com 

Hétről hétre olvashatják lapunkban az Economica Hungarica Alapítvány (EHA) 

pályázatfigyelő rovatát, amelyben az aktuális kiírásokra hívják fel gazdálkodóink figyelmét. A 

tájékoztatás mellett a pályázatírásban is segítenek. Az újdonságokról Palizs-Tóth Hajnalka, az 
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Economica Hungarica Alapítvány igazgatója tájékoztatott. A horvátországi magyarság számára 

komoly segítséget jelent a magyar kormánynak a HMDK vidék- és gazdaságfejlesztési 

stratégiája alapján 2017 őszén indult horvátországi gazdaságfejlesztési programja, amelynek 

célja, hogy gazdaságilag is megerősítse és a szülőföldjén tartsa a magyar embereket. 

Magyarország kormánya partnerszervezetén, az Economica Hungarica Alapítványon (EHA) 

keresztül biztosítja a támogatást a horvátországi magyar vállalkozók számára. Az alapítvány 

2017 óta 14 körben összesen több mint 1000 projektet gondozott. 

  

Programkoordinátori látogatás Vukováron 
2024. március 7. – Kepesujsag.com 

Nemrég a Vukovári Magyarok Egyesületének vendége volt Szabó Nóra, a Nemzetpolitikai 

Államtitkárság Petőfi Sándor Programjának koordinátora, aki bemutatta a Nemzetpolitikai 

Államtitkárság tevékenységeit és megismerkedett a vukovári egyesület munkájával. A 

nemzetpolitikai államtitkárság 2015 tavaszán indította el a Petőfi Sándor Programot, melynek 

célja, hogy a szórványterületek fogyatkozó magyarságának az identitását megerősítsék, és 

segítsék a már meglévő közösségeket. Horvátország az elejétől fogva részese a programnak, és 

a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége felkérésére először 2014-ben érkezett egy 

magyarországi fiatal, akkor még a Kőrösi Csoma Sándor Program keretében, azt követően 

pedig már a Petőfi-program ösztöndíjasai segítették szórványközösségeinket. A Vukovári 

Magyarok Egyesületénél több éve munkálkodik Petőfi-programos, aki nagyban hozzájárul az 

egyesület gazdag tevékenységéhez. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. március 7. – Kossuth Rádió 

Még száz napot sem töltött hivatalában a szlovák kormány kisebbségi kormánybiztosa, Horony 

Ákos, de máris nagyon sok aktuális probléma megoldásán dolgozik. Ezekről kérdezte Haják 

Szabó Mária. 

 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola két új mesterképzési programjának első 

végzősei vehették át diplomájukat. Az Oktatás és pedagógiai tudományok, valamint a Számvitel 

és adóügy szak diplomaosztó ünnepségét tartották a Perényi Kultúrkúriában. A keresztféléves 

mesterképzés befejezését követően, a sikeres államvizsgák letétele után vehették át a hallgatók 

a végzettségüket igazoló oklevelüket. 
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A Hunyad megyei településeken már megkezdődött a nemzeti ünnepre való felkészülés. Az 

RMDSZ munkatársai több települést is felkerestek, hogy a maroknyi magyarsággal 

találkozzanak és egy-egy kokárdakészítő foglalkozáson az ünnepre hangolódjanak. Kacsó-

Doboli Izabellával, az RMDSZ Hunyad megyei ifjúsági alelnökével beszélgetett munkatársunk. 

 

Nem csak orvosok, ápolók, hanem civilek is beültek egy-egy figyelemfelkeltő előadásra az első 

alkalommal megrendezett Székelyudvarhelyi Kórházi Napokon, a hétvégén. A háromnapos 

előadássorozat a kórházmenedzsmenttől az ideg- vagy nőgyógyászaton keresztül a háziorvosok 

problémáinak boncolásáig sok témát érintett. A szervező, székelyudvarhelyi kórház 

főigazgatója a fogadó intézményről beszélt. Hangsúlyozta, hogy a kórházi fejlesztések mellett 

céljuk, hogy a betegek felé is nyissanak. A szombat reggeli közös futással korunk egyik 

rákfenéjére, a kardiovaszkuláris betegségekre irányították a figyelmet az orvosok. 

 

Vezetett vezető címmel rendeztek konferenciát a hét végén a temesvári Új Ezredév Református 

Központban, református lelkészek és presbiterek számára. A résztvevők között nemcsak a 

temesvári egyházmegye képviselői voltak jelen, hanem a történelmi Bánság szerbiai oldaláról 

is érkeztek. Először a konferencia kezdeményezőjét és fő szervezőjét, Szabó Gabriella belvárosi 

lelkészt kértük mikrofon elé. 

 

Számos határon túli zenész futott be sikeres karriert Magyarországon. Talán annak is 

köszönhetően, hogy magukkal viszik a környező népek zenei világának kis szeletét, amit a 

magyar zenei hagyományokkal ötvözve be tudnak építeni saját muzsikájukba. Így van ezzel a 

horgosi Bata István is, akiről szakmai körökben azt tartják, hogy Magyarország egyik legtöbbet 

foglalkoztatott basszusgitárosa. Vele beszélgetett Németh Ernő. 

 


